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Danmarks Naturfredningsforening Haderslev 

Årsmøde 2021 

Sted: Bispen i Haderslev 

 

 

 

 

 

 

Den nye åstrækning i Gram under tilpasning ud fra de erfaringer man har fået i den tid Fauna-

passagen har løbet i det nye leje. 
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DN Haderslev 
 

 
 

 

Årsberetning 2021 

 
Bestyrelsens aktiviteter: 
Bestyrelsen holder møde en gang om måneden. I hele sommerhalvåret foregår bestyrelsesmø-

derne ude, idet vi tager rundt i kommunen – eller uden for kommunen og ser på emner, der 

har været behandlet i DN regi. Det giver et meget bedre grundlag at beslutte på, når vi har 

været ude og se det i virkeligheden. Desværre har vi i det forgangne år været forhindret et 

langt stykke hen ad vejen af Coronarestriktioner. 

 

Sager DN- Haderslev har behandlet og indgivet kommentarer eller klage over: 

Der har været rigtig mange sager over DN’s bord til gennemsyn. De allerfleste med en fornuf-

tig afvejning i forhold til naturen. 

Det er dog sager, som vi mener, bør afprøves. DN har derfor valgt at indgive klage over nogle 

sager, som vi mener tilsidesætter den gældende lovgivning. Planklagenævnet (afgørelser efter 

Planloven) og Miljø og Fødevarenævnet (afgørelser efter bl.a. Naturbeskyttelsesloven) er den 

instans, som skal afgøre, om vi vurderer rigtigt i disse sager.  

 

De sager, hvor foreningen formodede, at reglerne ikke var overholdt og ønskede klagenævn-

enes vurdering drejer sig om: 

 
DN-Haderslev - Sager for året 2020/21 
Siden sidste årsmøde i oktober 2020 har Haderslev-afdelingen haft følgende nye, afsluttede og uafsluttede 
anmeldelser og ankede sager, hvor afdelingen har anket, gjort indsigelse eller haft særlig interesse: 
 

Landzonesager (Planklagenævnet) 

Anke-dato Adresse Angående Afgørelsesdato i kla-
genævn 

Afgørelse 

2019-10-18 
 

Oksbølvej 15,  
6100 Haderslev 

Betonbro over 
Skallebæk 

15. marts 2021 Det ansøgte kræ-
ver ikke landzone-
tilladelse. 

2020-09-09 Rosenvænget 54,  
6541 Bevtoft 

Shelter ved Gelså Ikke afsluttet.  

2021-03-22 Sønderskovvej 2, 
6500 Vojens 

Bolig med garage 
og udhus på 
200m2 

23. april 2021 Afgørelsen ophæ-
vet. Ansøgning er 
frafaldet og erstat-
tet af ny på 
100m2. 

Naturbeskyttelsessager (Miljø og Fødevareklagenævnet) 

2020-09-09 Rosenvænget 54,  
6541 Bevtoft 

Shelter ved Gelså Ikke afsluttet  

Miljøbeskyttelse (OBS: DN-Kbh. er klageberettiget) 

2020-11-30 Knavvej 
6100 Haderslev 

Genbrugsplads 
Udledning til Hum-
legårdsbæk 

13. januar 2021 Klage afvist, da lo-
kalafd. Ikke er kla-
geberettiget.  

2020-10-xx Nørskovgårdsvej 2, 
6100 Haderslev 

Kyllingefarm på bar 
mark (forslag i hø-
ring) 

Afventer vedtagelse i 
kommunen. 
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Orientering af DN-
Kbh., der er klagebe-
rettiget. 

Fredede områder  

Anmeldt 
mm.dato 

Adresse Angående Afgørelsesdato/ sags-
status 

Afgørelse 

2014-06-16 Hærvejen 10b,  
6500 Vojens 
 

Byggeri mv. inden 
for fredning ved 
Stængelmose og 
Hærvejen 

Påbud af 23. december 
2015. Frist om fjernelse 
01. oktober 2016 blev 
ikke håndhævet. Kom-
munen afventede først 
ny ansøgning efter at 
ejer har tilkøbt areal. 
Forholdet bl.a. nævnt 
over for kommunens le-
delse ved julemødet 
2019 og på besigtigelser 
med Fredningsnævn og 
igen skriftlig 11. maj 
2021. Kommunen har 
16. september 2021 op-
lyst, at der er frist for 
fjernelse den 15. no-
vember 2021. 

 

Indsigelser 

2021-05-11  Kommuneplantil-
læg om solceller 

 Foreløbigt udsat 

2021-06-23  Kommuneplanrevi-
sion 

 Afventer vedta-
gelse 

2021-07-08  Debatoplæg 
Vindmøller  
Kastrup-Tiset Enge 

 Afventer vedta-
gelse 

Derudover har DN-Haderslev 
Ved flere møder/besigtigelser med kommunen drøftet: 

Haderslev Sygehus – Statens ejendomsselskab Freja ønskede drøftelse om projekt for et 

Sportshotel i det forhenværende sygehus bygninger med aktiviteter på de op til dammen stø-

dende arealer, hvoraf en stor del er beskyttet jf. søbeskyttelseslinje og naturtyper. 

Gram Å – omløbsprojektet har medført, at ellesumpen (§3-område) ved indløbet til slotssøen 

tørrer ud. Kommunen er myndighed for §3. Naturstyrelsen er projektudførende. 

 

 

Aktiviteter hen over året: 
Oktober 2020: 

-Bestyrelsen konstituerede sig på første møde (30. oktober) efter årsmødet.  

Formand:                Bent Karlsson 

Næstformand:         Jørgen Clausen 

Bestyrelsesmedlem: Anders Holm 

Bestyrelsesmedlem: Jørn Sørensen 

Bestyrelsesmedlem: Claus Larsen 

Bestyrelsesmedlem: Søren Krab 

 

Afdelingen har repræsentanter i følgende råd: 

Skovbrugerrådet: Jørn Sørensen 

Det Grønne kommunale råd: Bent Karlsson. 
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Mange af de tilbagevende møder har været aflyst grundet Corona. 

Vi har brugt mail og telefon i stedet for 

 

 

 

December 2020: 

Ingen bemærkninger.  

 

I Januar 2020: 

Intet at bemærke. 

 

I Februar 

- Omløbsstryget ved den nye Faunapassagen besigtiget sammen med repræsentant fra 

forvaltningen. Det virker ikke efter hensigten. Et stort §3 område før den nye passage 

bliver afvandet, fordi opstuvning af vandet ikke fungerer. 

  

 

I marts : 

- Fredningsnævnet indkaldte til møde om placering af udhus inden for fredningslinjen hos 

en borger i Enderupskov. Alle regler om Corona afstande overholdt. 

 

I april:  

- Første fysiske bestyrelsesmøde i denne valgperiode. 

- Vi besøgte Pamhule skov, hvor Naturstyrelsen var i gang med at foretage indgreb til 

urørt skov. Al udtag af gavntræ/stammer til konstruktionstræ eller møbler standser. 

Træerne skal have lov at stå til de dør, for at formulde til glæde for svampe og insek-

ter. Besøget var en følge af lederen i foreningens blad ”Natur og miljø”, hvor præsident 

Maria Reumert Gjerding roste tiltaget. På den interne mail DN udtrykte mange, at de 

ikke var enige med hende. 

 

- DN Haderslev har fået næsten 8000 kroner til markedsføring. Vi bruger pengene til at 

få kontakt til skolerne for at tilbyde hjælp og frø til blomsterstriber. For dermed i prak-

sis at få elevernes forståelse og interesse for naturen skærpet. Claus er tovholder på 

projektet. 

 

- Præsidenten indkaldte til ZOOM møde om Naturnationalparker. Som nævnt ovenfor af-

stedkom lederen i ”Natur og Miljø” meget livlig debat på den interne mail i DN. Rigtigt 

mange brød sig ikke om den. Præsidenten forsøgte at få mødedeltagerne til at forstå 

det rigtige i naturnationalpark ideen. Om hun fik nogen omvendt er svært at sige. 

Zoom mødet var lige før repræsentantskabsmødet. Om motivet var for at tage brodden 

af en ophedet debat på selve mødet er svært at sige. 

 

- Som formand deltog jeg i et andet ZOOM-møde om sommerfugleambassadør, hvor en 

ansøger til sommerfugleambassadør – jobbet i Haderslev kommune, var til samtale. 

”Jobsamtalen” var et zoom-møde grundet corona restriktionerne. Efterfølgende er der 

lavet aftale med vedkommende, der skal motivere flere til at forbedre levevilkårene for 

insekterne.  

 

- DN har et koncept kaldet evighedstræer. Det drejer sig om at fremhæve særligt mar-

kante og gamle træer. Borgere kan indstille træer til titlen Evighedstræer. Det er ikke 

en fredning, men en påskønnelse af at nogen passer på vores store gamle træer.  

- Et sådant har vi fået i Anst. Senere på året yderligere 3 stk. En eg en bøg og vist nok 

Sønderjyllands største douglasgran. I Styding skov. 
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I maj: 

- Besigtigelse af areal ved Jegerup, som ønskes ændret fra eng til sø. Det passer godt ind 

i ønsket om at tage lavbundsjorder ud af produktion. 

- Stengelmosesagaen – Ja det kalder vi den efterhånden. Vi skal tilbage til 2014. Vi har 

rykket for en dato, hvor af flere omgange ulovligt opførte bygninger fjernes. 

- Fredningsnævnet indkaldte til møde om bålhytte og landgangsbro i Enderupskov. Begge 

dele inden for åbeskyttelseslinjen, men på en måde, så vi accepterede placeringen. 

- Blomstereng projektet er kommet i gang. Vores tovholder er lykkedes med at komme i 

god dialog med skolerne, der er i fuld gang med såning af frøet. 

- Vi besluttede at skubbe lidt til kommunen med hensyn til vandkvaliteten i kommunens 

vandløb. Vi sender forespørgsel. 

- Endnu en gang Faunapassagen og dens manglende funktionalitet. Vi rykker endnu en 

gang. 

 

 

I juni: 

- Vi har indsendt høringssvar til Kommuneplanrevision 

- Endnu engang er der forsøg på en vindmøllepark og nu også meget store solcelleanlæg 

i Kastrup-Tiset enge. Vi sender høringssvar, der afviser vindmøller og solceller i områ-

det. Vi opfordrer til at området tilbageføres til særligt værdifuldt landskab. En status det 

havde, indtil en projektmager ville rejse vindmøller der. Natten over på en vinterdag, 

blev det vurderet af en ekspert.  

- Vi har været indbudt til orienteringsmøde om en ide om at lave sportshotel i det gamle 

sygehus. De ønskede at bruge de arealer, der ligger inden for søbeskyttelseslinjen, hvil-

ket vi sagde nej til. 

  

 

I juli holdes ferie 

 

 

I August: 

- Vi har haft kontakt til Tørning mølles daglige leder, for at høre om de vil være med i en 

henvendelse til Haderslev museerne med et forslag til at bevare det historiske og natur-

lige miljø, der er omkring Stevning Dam, Tørning mølle sø, Tørning kanalen og Christi-

ansdal. Det trænger til vedligehold, hvis ikke det skal gå til. 

- Naturstyrelsen havde indkaldt til møde omkring deres pålagte arbejde med at ændre 

Pamhule til urørt skov, hvor Styrelsen fortalte, at det var en politisk beslutning man var 

i gang med at udføre. Og at de var glade for den demokratiske proces, der havde været 

inden beslutningen blev truffet. Her var deltagerne ikke enige. En havde uddelt en A4, 

hvor han beskrev, hvordan han havde forespurgt rundt omkring. Ingen kunne svare på, 

hvad en urørt skov var. Der var adskillige spørgsmål undervejs. Især kritiske og be-

kymrede. 

- Endnu en besigtigelsestur til Faunapassagen i Gram. Det ligner mere og mere en forha-

lingsteknik – Lidt á lá Stengelmosesagaen. 

- Samrådsformanden for Sønderjylland har forespurgt om interesse for at danne et DN-

netværk omkring Lillebælt. Som formand har jeg svaret, at vi er positivt indstillet, så-

fremt spildevand får en fremtrædende plads. Vi har dog intet hørt derfra. 

- Kommunen skrev til os, at den nu ville følge den afgørelse i Stengelmose sagen fred-

ningsnævnet afsagde allerede i 2016 dog uden dato. Vi rykker kommunen for dato for, 

hvornår de ulovlige bygninger skal være fjernet. 

 

I September: 

- Kommunen har midlertidigt skudt diverse projekter på pause. Placeringerne af solcelle- 

og vindmølleanlæg ønsker den genovervejet. 

Vi håber det vil føre til et gennemarbejdet forslag, der kommer i reel høring, inden der 

sker mere. 
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- Formanden har været ringet op af sekretariatet vedrørende det kommende årsmøder. 

Nogle bestyrelser skal afholde både et 2020 og et 2021 årsmøde i år, idet 2020 årsmø-

derne ikke kunne afholdes alle steder – grundet Corona restriktionerne 

 

 

I Oktober: 

- Bestyrelsesmødet i oktober omfattede forberedelse til årsmødet. Herunder 

bestyrelsens årsberetning, gennemgang af forretningsordenen vedrørende 

årsmøde. Hvem er på valg. Modtager de genvalg? Og ekstern foredrags-

holders bekræftelse af deltagelse. 

- Et solcelleanlæg har fået dispensation i dets levetid – både i forhold til 

åbeskyttelseslinjen, skovbeskyttelseslinjen og landzone. Anlægget ligger 

skjult for offentligheden bag en bevoksning. DN Haderslev skriver og 

spørger kommunen, om begrænsning til anlæggets levetid tinglyses på 

ejendommen. 

- En del revurdering af miljøgodkendelser for husdyrbrug og fornyelser af 

vandindvindings tilladelser til markvanding. 

- Der har været afholdt zoom-møder om farer ved afholdelse af både års-

møde 2020 (udsat grundet Covid19 restriktioner) og 2021i umiddelbar 

forlængelse af hinanden. Det kan betyde, at 2/3 af den siddende besty-

relse kan blive skiftet ud på en gang. Det havde man blandt andet oplevet 

i Syddjurs kommune. 

 

- Manglende vedligehold af området Stevning dam og Tørning kanalen har 

været med på Grønne råds mødet i Haderslev kommune.  

 

- Årets svampetur blev afholdt i Stenbæk plantage og sluttede af med 

svampesuppe lavet af Stensbæk højskole. 24 voksne tilmeldt arrange-

mentet. Med børn, medarbejdere fra højskolen og DN bestyrelsen deltog i 

alt 45 personer i arrangementet. 

 

 

Hjemmeside https://haderslev.dn.dk/  

Facebook https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforeningHaderslev/ 

 

 

https://haderslev.dn.dk/
https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforeningHaderslev/

